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EGYÜTT A GÁTON

POLGÁRMESTERI BESZÁMOLÓ 

AZ ÁRVÍZI VÉDEKEZÉSRŐL

2013. júniusában soha nem látott 

árvíz vonult le a Dunán. Zebegény-

ben június 1-én kezdődött meg a 

Duna áradása. A község területét 

– köszönhetően elhelyezkedésének –

nem érintette olyan mértékben 

a baj, mint a szomszédos Szob és 

Nagymaros városokat. Veszélybe 

kerültek azonban a Napraforgó utca 

végén épült házak, a szennyvíztisz-

tító, valamint duzzadó patak miatt a 

Malom patak és a Duna által közre-

zárt területek. 

Első intézkedésként a Dózsa György 

úti nyaralóingatlanok tulajdonosait 

kerestük meg, és értesítettük 

a várható katasztrófahelyzetről.

A védekezést és az arra való fel-

készülést 2013. június 3-án kezdtük 

meg 24 órás ügyeleti szolgálat 

beindításával. Két óránként jártuk 

be az érintett területet, fi gyelve a 

vízállás hatásait és következménye-

it. Döbbenetes volt az áradó Duna 

látványa, amely óráról órára újabb 

   interjú

Pálmai Bélával
                                                                                   8. oldal

ÁRVÍZI KÉPRIPORT → 4

ZEBE-ZUMM 2013. → 16

WALTER GROEN ÉS 
A FOCI VILÁGA → 18

→
(Folytatás a 2. oldalon)
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ÖNKORMÁNYZATI HÍREK

részeket kebelezett be. A legjobbkor 

érkeztek meg a vízügy és a kataszt-

rófavédelem szakemberei, és szinte 

azonnal megkezdtük a védekezést 

a Napraforgó utcában, a Dózsa 

György úton és a Héthíd - Bartóky 

út közötti területen. A munkálatok-

ban mintegy 31 fő közmunkás és 

közel 20 fő alkalmazott vett részt.

Az áradó Duna méterről méterre 

nyomta vissza a patak vizét, amely 

először megállt, majd visszafelé 

folyt, hogy felduzzadva elárassza 

a partjával szomszédos ingatlano-

kat. Felbukkant a talajvíz is, amelyet 

a kiépített gátak alatti laza talajszer-

kezet miatt nehéz volt kezelni.

A védekezéshez szükséges anyago-

kat szervezetten és időben kaptuk 

meg. A Szobi Járási Hivatal vezetői, 

a Kataszrófavédelem és a Vízügy 

valamint a Rendőrség napi 24 

órában irányította és ellenőrizte a 

védekezést. Munkájukat ezúton is 

köszönöm!

A védekezés során felhasználásra 

került 15 300 db homokzsák, 250 m3 

homok és mintegy 1 200 m2 fólia. 

Az árvíz okozta károk és költsé-

gek enyhítésére vis major igényt 

nyújtottuk be 5 240 000 Ft értékben, 

melynek elbírálása folyamatban 

van, 1 347 500 Ft-ot előlegként 

igénylünk le. 

A száraz adatok mellett azonban 

a kivételes, és hatalmas lakossági 

összefogásról is írnom kell. Nem le-

het eléggé megköszönni mindazon 

önkéntesek kitartó, önfeláldozó és 

lelkes munkáját, akik velünk zsá-

kolták, szállították a homokot, vagy 

éppen a gátat építették. Ha bármi-

kor szükségessé vált az önkéntesek 

munkája, azonnal rendelkezésünkre 

álltak. A gátszakadás alkalmával 

kb. 4 percnyi telefonálást követően 

működött a riadólánc: 80 zebegé-

nyi lakos, idős, középkorú, fi atal 

és gyermek azonnal megjelent a 

homokbuckák körül. Nők, férfi ak és 

gyerekek, ki-ki erejének megfelelő-

en segítette munkánkat. Volt aki a 

vonattal munkából érkezett, még át 

sem öltözött, kérte a lapátot. Mások 

éppen Nagymarosról tértek vissza, 

és a fáradtságukat a lelkesedés és 

segíteni akarás felülírta. Szívme-

lengető és igen megható volt látni 

az összefogást, és érezni azt, hogy 

ez a kis falu a nagy bajban  egy 

emberként tud küzdeni. Köszönet 

illeti a közfoglalkoztatottakat is, 

akik – tekintet nélkül a munkaidőre 

– a hívásra azonnal segítségünkre 

siettek.

Köszönöm kolleganőim, a jegyző-

asszony, az alpolgármester úr és a 

műszakos kollega kitartását, akik 

24 órában dolgoztak. Nem volt vita 

és veszekedés, viszont volt lelkese-

dés. Voltunk fáradtak és elcsigázot-

tak, álmosak és kimerültek, de talán 

sosem voltunk még ennyien ilyen 

közel egymáshoz. Szervezetten, 

nyugodtan és jó hangulatban folytak 

a munkák és az éjszakai ügyeletek 

is. A gátőrők, és a 4-5 fős önkéntes 

ügyeletes csoportok éjszakákon át 

ügyeltek a vízszint emelkedésre. 

Köszönet azoknak a nyugdíjasoknak 

és magánszemélyeknek, akik az el-

látásban nyújtottak segítséget. Bár 

a Kirendeltség dolgozói igyekeztek 

az ügyeleti beosztás, a folyamatos 

adminisztráció és logisztika mellett 

mindenről gondoskodni, a gáton 

dolgozók kérés nélkül kaptak pala-

csintát, rétest, szendvicset, kávét, 

vizet. Mindenki azzal segített, ami-

vel tudott! Ugyancsak köszönet illeti 

meg azokat a vállalkozókat is, akik 

önként vettek részt a védekezők el-

látásában, mint az Almáskert fogadó 

és a Rétesház. Más  vállalkozók 

a homokzsákok fuvarozásában nyúj-

tottak segítséget. Az ár levonulását 

követően a Katasztrófavédelem a 

helyreállítási és fertőtlenítési felada-

tok elvégzésében segédkeztek. 

A munkát a közfoglalkoztatottak és 

a hivatali alkalmazottak végezték el, 

és számíthattunk a vállalkozókra is, 

akik gépeikkel gyorsították a folya-

matot. Mintegy 8 000 db zsákot 1,5 

nap alatt szállítottunk el, ürítettünk 

ki és deponáltunk le.

Az árvíz egyik legkellemetlenebb, 

mindenkit érintő utóhatása az iszap-

lerakódás és a szúnyoginvázió volt. 

Az iszappal a kiszáradást követően 

még vannak feladataink, a strand, 

a zöldterületek rendbetétele is idő-, 

és munkaigényes feladat lesz. 

A szúnyoggyérítés 10 nappal az 

áradás után sem adott teljes meg-

oldást, a problémát jeleztük a Járási 

Hivatal felé, remélhetőleg az utóir-

tások több eredményre vezetnek.

Visszatekintve tehát egy rendkí-

vüli időszakon vagyunk túl, melyet 

közösen éltünk meg. Az árvíz, va-

la mint a károk a természet erejére 

fi gyelmeztetnek, de megtapasztal-

hattuk az összefogás és az együtt-

érzés erejét is! Szeretettel hívunk  

és várunk mindenkit 2013. július 

19-én pénteken este 19.00 órára 

az Általános Iskola étkezőjébe és 

udvarába, az árvízi munkálatokról 

készült vetítésre és az azt követő 

bográcsozásra. 

A kitartó és önfeláldozó segítség-

nyújtást mindannyiunk nevében 

még egyszer köszönöm mindenki-

nek!

HUTTER JÁNOSNÉ

POLGÁRMESTER

(Folytatás az 1. oldalról)
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Május végén, mindenki számára váratlanul, meglepetés-

szerű gyorsasággal kivágták az udvarban lévő két öreg, 

egészséges fát, elpusztítva a rajta lévő fészkekkel együtt 

a fi ókákat és a tojásokat is. Nem szívesen lennék fa ez 

udvarban, mert évekkel ezelőtt a középen álló, fi atal 

szivarfát vágták ki, állítólag azért, mert terjedelmesedő 

lombkoronája zavarta – pontosabban zavarhatta volna, 

ha megnő – az arra járókat. Úgy hírlik, a két öreg fának 

a gyökere repedéseket okozott a szomszéd telken lévő 

élelmiszerboltban. 

Ami azt illeti, számos házban, így nálam is több repedés 

látható, mégsem rohangálok láncfűrésszel a kertemben. 

Néhány embernek azonban úgy tűnik, nehéz megba-

rátkoznia a gondolattal, hogy egy fának lombkoronája, 

ráadásul – horribile dictu – gyökere is van.

Miután nézetem szerint a fakivágás nem volt egyéb, mint 

természetkárosítás, környezetrombolás, ezért arra kérem 

az önkormányzatot, hogy a lap következő számában ad-

jon az esetről tájékoztatást, ha már előtte elfelejtette ezt 

megtenni. Nem általánosságokat, hanem konkrétumo-

kat és neveket várok (a falu lakosságával egyetemben) 

az egész folyamattal  kapcsolatban. Mért volt ennyire 

sürgős, ki és miért javasolta, ki és miért engedélyezte, ki 

vágta és mennyiért, mi lett a faanyaggal? 

Egyáltalán: mi szükség volt erre?

Végezetül szeretném megjegyezni, hogy a választások 

óta az önkormányzati lap szebb és színvonalasabb lett, 

ellentétben a honlappal, ami vérszegényebb mint valaha. 

A fórumot megszüntették, pedig a földrengés és az árvíz 

idején nagyon jó lett volna, csakúgy mint jelen esetben 

is. Már sokadszor és mindeddig hiába, de újra leírom, 

hogy egy színvonalas, napra kész honlap nagyon fontos, 

mert a mai világban ez a település tükre. Aki ma megnézi 

a honlapot - amelyen rövid, hivatalos, száraz közlemé-

nyeken kívül semmit sem talál - annak számára Zebe-

gény jó adottságú, ám sivár helynek tűnik: két múzeum 

(az egyik jelenleg zárva), a főtéren két, igen szerény 

színvonalú presszó, távolabb kocsma, de ha ebédelni is 

akar, már sokat kell gyalogolnia, így inkább továbbáll. 

Van min változtatni!

A Koperniczky-udvar fái

BORDA LAJOS

A polgármester 
válasza

A Koperniczky-udvar fáinak kivágásával kap-

csolatban több olvasói levél is érkezett. 

Mellékelten közöljük a polgármester válaszát.

A Koperniczky ház udvarán kivágott két lombhullató 

fa sorsáról a képviselő-testület döntött 2013.04.25-i 

ülésén (82/2013. (IV.25.) számú Kt. határozat). A nyílt 

ülésen hozott döntés nem hirtelen született, Hege-

dűs Péter okleveles építészmérnök statikus szakértő 

2012.10.13. keltezésű szakvéleményén, valamint helyi 

– erdész – szakember véleményén alapult. A Coop ABC 

épület károsodásának okait a szakértői vélemény – 

mely a Kirendeltségen megtekinthető – egyértelműen 

leírja. 

A képviselő-testület a fakivágásokhoz árajánlatokat 

kért, majd a Pacsirta út melletti három elszáradt akác, 

illetve a Koperniczky-udvarban található két fa kivá-

gásával a legjobb ajánlatot adó zebegényi vállalkozót, 

Fieszl Zoltánt bízta meg. A testület utasította a jegyzőt 

és az alpolgármestert a szükséges eljárás lefolytatására. 

A faanyag az önkormányzatnál lett deponálva, és 

a téli szociális tüzelőigénynél kerül felhasználásra.

A fakivágás alternatívája lehetett volna egy esetleges 

éveken át tartó pereskedés, valamint az önkormányzat 

anyagi hozzájárulása az épület szigeteléséhez, felújí-

tásához.

Környezetrombolásról nem beszélhetünk, mivel min-

den kivágott fa, bokor pótlása megtörténik a telepítési 

időszakban. Bár a testület határozatában a kivágás és 

a pótlás költségét is biztosította 2013. évi költségvetési 

tartalék terhére, az érintett élelmiszerbolt tulajdonosa 

saját költségén kívánja a növények pótlását elvégezni. 

Sajnos a madárfészket későn észleltük, nagyon sajnál-

juk az esetet, a továbbiakban ezekre a körülményekre 

is fi gyelni fogunk.

Ami az új honlapot illeti, annak kialakítása folyamatban 

van. Egyetértünk Önnel, valóban van min változtatni, 

ezeken a változtatásokon folyamatosan dolgozunk.

HUTTER JÁNOSNÉ

POLGÁRMESTER

OLVASÓINK ÍRTÁK
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ÁRVÍZI VÉDEKEZÉS 
KÉPRIPORT

Homokzsákok, elöntött utak és házak, katasztrófavédelmi szakemberek, lapátoló, 
cipekedő, csónakkal mentő emberek… a minden rekordot megdöntő dunai árvíz 
zebegényi képei. FOTÓ GÓZON FRANCISCO, MÁTÉ ENDRE, NAGY SZILÁRD
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Fotózik, környezetet véd, a falu múltját kutatja, túl van 

sok mélyponton és leckén, s jelenleg mind képvise-

lőként, mind magánemberként nagyon jól érzi magát 

Zebegényben. Krebsz Gáborral beszélgettünk. 

Két legjellemzőbb tulajdonságod a makacsság és

az őszinteség…

Van is belőle bajom! Sváb vagyok, nálunk a családban 

mindkét nagyapám konok és makacs ember volt, s ebből 

én is igen sokat örököltem. 

Sokat foglalkozol Zebegény múltjával. Mióta tart ez 

a szenvedély?

Mindig is Zebegényben éltem. Még gyerek voltam, 

amikor kaptam dédnagyanyámtól öt régi zebegényi 

képeslapot, az egyik 1901-ből származott. Ekkor kezdett 

el érdekelni, hogy nézett ki régen Zebegény, milyenek 

voltak az emberek. 

Mikből áll a gyűjteményed?

Régi keresztlevelekből, belépőkből, képeslapokból, 

különböző iratokból... főleg bolhapiacokon akadok rájuk. 

Egyszer örököltem egy régi, 450 képeslapból álló albu-

mot, s a lapokon található írásokból egy szerelmi törté-

net bontakozott ki: volt egyszer egy mozdonyvezető, aki 

sokat beszélgetett egy állomásfőnökkel. Az állomásfő-

nök mesélt a mozdonyvezetőnek a lányáról, Terikéről. 

A mozdonyvezető egy szép napon egy képeslapot 

küldött a lánynak, s levelezni kezdtek. A képeslapokból 

értesülhetünk az első randevúról, a lánykérésről, az es-

küvőről, és a végén arról is, hogy 1953-ban a férj halálhí-

réről értesítik a feleséget. Nagy álmom, hogy ezt egyszer 

megírjam, kiadjam. F. Terike egyébként zebegényi volt, 

s távoli rokonom! 

Úgy tudom, sokat fotózol, s díjnyertes képeid is vannak.

Igen, két fotóm bekerült az Utazás a Föld körül fotópá-

lyázat évkönyvébe.

Sokat utaztál?

Csavargó voltam világéletemben, bárhol megaludtam 

egy hálózsákban, stoppal jártam mindenhová, sokszor 

igencsak eleresztettem a gyeplőt...

És aztán megváltozott az életed?

Igen. Annak idején kalandvágyból elmentem nevelőnek 

a váci börtönbe. Két éven át dolgoztam ott, és közben 

kezdtem leépülni agyilag: már nem érintett meg egy 

gyilkosság sem, éreztem, hogy nem jó úton haladok. 

A kollegáim egytől egyig alkoholisták voltak. Magánéle-

temnek is igen zavaros korszakát éltem, míg egy külö-

nösen kezdődő, de igen hasznos párkapcsolatom során 

megtapasztaltam, mennyivel értékesebb, rendezettebb 

életet is lehet élni annál, mint ahogy én élek. Otthagy-

tam a börtönt, s egy kis kitérő után hazaköltöztem Zebe-

génybe, de egy szerelmi csalódás után megint nagyon 

mélyre zuhantam, míg végül meg nem ismerkedtem 

Krisztával, aki mellett végre megtaláltam a boldogságot. 

Június közepén ünnepeltük a 10 évvel ezelőtti egymásra 

találásunkat.

Mit csinálsz a szabadidődben?

Nagyon szeretek túrázni, s pár éve megalakítottunk egy 

egyesületet, a Zöld Panorámát. Főleg zebegényiekből 

állnak a tagok, ennek vagyok az alelnöke. Először úgy 

terveztük, hogy majd túrázunk, pályázunk néhány sátor-

ra, de aztán egyre több környezetvédelmi programot 

szerveztünk, erdőtisztítást, dunaparti takarításokat, 

s ma már szinte többet veszünk részt ilyen eseménye-

ken, mint amennyit kirándulunk. Jelenleg a Börzsöny 

Természetbarát és Hegymászó Egyesülettel összefogva  

szervezünk egy közös akciót, amely során szeptember 

14-én a Dunakanyar 16-18 településén egyszerre vé-

geznénk egy nagy közös környezettakarítást. 

„Zebegényinek lenni kiváltság”
INTERJÚ KREBSZ GÁBOR KÉPVISELŐVEL  SZERZŐ GYARMATI ORSOLYA FOTÓ GANGL KRISZTINA

Krebsz Gábor: Szerenád (díjnyertes kép)
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2013. június és július hónapban 

a munkaterv szerint tanácskozási szünet van, erre az 

időszakra képviselő-testületi és bizottsági ülést nem 

terveztünk. A soron kívüli üléseken azokban a témák-

ban dönt a képviselő-testület amely az augusztus 

rendes ülésig nem halasztható.

2013. JÚNIUS 13.

– Zebegény Község Önkormányzatának Képviselő-testü-

lete megtárgyalta a Szobi Kistérség Önkormányzatainak 

Többcélú Társulása Tanácsa által jóváhagyott és meg-

küldött – a Magyarország helyi önkormányzatairól szóló 

2011. évi CLXXXIX. törvény társulásokra vonatkozó feje-

zete szerinti szabályozással összhangba hozott – Társulá-

si Megállapodás módosítását, valamint annak egységes 

szerkezetbe foglalását, melyet 2013. július 1.-jei hatállyal 

elfogadott.

2013. JÚNIUS 24.

Zebegény Község Önkormányzat Képviselő-testülete

– Véleményezte a Szőnyi István Általános Iskola és Alap-

fokú Művészeti Iskola intézményvezetői állására beérke-

zett pályázatot.

- A Zebegényi Napraforgó Óvoda intézményvezetői 

pályázatát eredménytelennek nyilvánította, mivel a 

pályázati kiírásnak megfelelő pályázat nem érkezett. 

Egyidejűleg határozott időre 2013.augusztus 01-től 2014.

július 31-ig az óvoda vezetésével Paulikné Petyerák Ber-

nadett óvodapedagógust megbízta.

– Elfogadta Zebegény Község esélyegyenlőségi prog-

ramját.

ÖNKORMÁNYZATI HÍREK 

Mennyire hiszel a civil szerveződésekben? 

Száz százalékosan. Sokkal inkább hiszek az alulról indu-

ló dolgokban, mint a felülről irányítottakban.. 

Hogy érzed magad a képviselőként?

Nagyon élvezem a munkát, bár százszor több, mint ami-

re számítottam. A polgármester asszony nagy iramot 

diktál, de bírjuk, és jól érzem magam. Régen nagyon 

erős klikkek voltak a hivatalon belül, ez azonban már 

a múlté: megszűnt az a megosztottság, ami korábban 

jellemezte a falut, a testületet. 2012-ben törvény köte-

lezte a kistelepüléseket, hogy az önkormányzatok közös 

hivatalt alakítsanak ki. Nagy lehetőséget szalasztott el 

Zebegény, amikor az előző testület acsarkodása miatt a 

többi település nem fogadta be Zebegényt. A lakosság-

szám alapján mi lettünk volna az öt település központja. 

Amint azonban megvolt a választás, egy héttel később 

befogadtak minket is. A közös hivatalhoz tartozó többi 

településsel jó kapcsolatot ápolunk, és rengeteg kiakná-

zatlan  lehetőséget látok ebben a közös, eleinte kény-

szerházasságnak tűnt kapcsolatban. 

A választás idején hoztátok létre az újonnan induló 

képviselők csapataként a ZEUSZ-t, a Zebegényi Új Szí-

neket. Mik voltak az alapvető céljaitok? 

Már a választások előtt megfogadtuk, hogy nyílt lapok-

kal játszunk, egyenesen. Talán abban vagyunk mások, 

hogy nagyon őszintén beszélünk és beszéltünk már 

a kampányzáró fórumon is. Ennek akkor inkább negatív 

visszhangja volt, azóta azonban azt vettük észre, hogy 

falu teljes vezetésében is ez lett a megszokott  „stílus”.  

A szakértői csoportok létrehozásával szemben is nagy 

volt eleinte az ellenállás, most azonban már mindenki 

belátja, rengeteg munkát levesznek a vállunkról ezek 

a csoportok. Sikeresnek tartom a ZEUSZ működését, 

mert a fontos kérdésekben egy irányba gondolkodunk, 

és ennek  köszönhetően megszűntek a meddő viták 

a testületi üléseken. Az elméleti „szárnyalások” helyett 

a gyakorlati megoldásokra törekszünk.

Ezek szerint működik az „új”, zeuszos módszer?

Úgy tűnik. Amikor megalakult az új testület, sajnos rosz-

szul kommunikáltunk pár dolgot. Most azonban, hogy 

tudomásunkra jutott a Dunapart bérbeadásával kap-

csolatos szerződés, úgy döntöttünk, hozzunk mindent 

nyilvánosságra. Eleinte egy kis ellenállásba ütköztünk, 

mert voltak, akik úgy gondolták, jobb a békesség, de 

végül őket is meggyőztük, így jelenhetett meg az újság 

előző számában a nyilatkozat. 

Egyre többen költöznek be a faluba, hiszen na-

gyon sok embert vonz Zebegény szépsége, kisugár-

zása. Milyen most a viszony az idetelepülők és az 

őszebegényiek között? 

Zebegényben mindig okozott kisebb feszültségeket 

a generációk óta itt élők és a beköltözők közötti el-

lentét. Bennem is ott volt ez a fajta ellenállás, de úgy 

érzem, ez is oldódóban van. Az őszebegényieknek 

érdemes lenne kicsit nyitni, toleránsabbnak lenni, a 

betelepülők közül pedig néhányan megpróbálhatnának 

némi önmérsékletet tanúsítani. Szükség van az újon-

nan jövőkre, mert így nem kell attól tartanunk, hogy 

egyszer csak elöregedett faluvá válunk, s ők is sok új, 

értékes dologgal teszik gazdagabbá Zebegényt. 

Az is kívánatos lenne, hogy az újonnan érkezők job-

ban tiszteletben tartsák az őslakosok szokásait. Sokat 

javítana a viszonyon, ha például köszönne egymásnak 

minden zebegényi…

Üzensz valamit a zebegényieknek?

Igen. Egy kis ország kis faluja is képes nagy dolgokra. 

Nem kell hozzá semmi extra, csak egy kicsivel több 

fi gyelmesség egymás iránt, tolerancia, és annak felis-

merése, hogy Zebegény jövője csak összefogással lehet 

sikeres. 
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Már a felmenői is szorosan kötőd-

tek Zebegény életéhez...

A zebegényi svábokat az 1700-as 

évek második felében telepítették 

be. Én azok közé tartozom, akiknek 

az ősei ebben az időben kerültek a 

faluba. A család tagjai ettől fogva bi-

zonyos vonatkozásban mindig a tele-

pülés életének meghatározói voltak. 

Nagyon büszke vagyok arra, hogy 

dédnagyapámnak, Hirling Mihály-

nak, aki mintegy 30 évig dolgozott 

a település bírójaként, meghatározó 

szerepe volt a falu fejlődésében és 

európai szintűvé válásában a 30-

as években. Az ő idejében jött ide 

Dőry báró, Sipőcz, a Károlyi család, 

Apponyi Franciska grófnő, Bartóki 

József, akiknek jelentős szerepe volt 

a település hírnevének növelésében. 

A faluért folytatott tevékenységei-

nek elismeréseként 1933-ban Horthy 

Miklós kitüntette nagyapámat 

30 éves munkájáért, a falu pedig 

egyhangúan megválasztotta őt 

törvénybírónak. Többek között neki 

köszönhető, hogy 1945. után nem 

telepítettek ki egyetlen zebegényi 

svábot sem. Ilyen előzmények után 

az embernek úgy érzem, kötelessé-

ge van, ezért én mindig Zebegény-

ben gondolkodtam. 

Béla bácsi házában beszélgetünk. 

Mi a története ennek az épületnek? 

A ház falán található táblán álló 

dátum, 1884. június 6-a a pa-

tak megáradását jelzi, melyet a 

„Wasserhöhe” felirat is mutat. Azon 

a napon úgy felduzzadt a víz, hogy 

gyakorlatilag az egész Árpád utcát 

romba döntötte. Ebben a házban 

két emberéletet követelt a szeren-

csétlenség, ugyanis az első szoba 

leomlott, és két kisgyereket sodort 

el a víz. A második világháború után 

egy szovjet ezredes lakott itt, akire 

éjjel-nappal fegyveres őrök vigyáz-

tak. A pincében fogda működött: 

azokat a katonákat vetették le a lép-

csőkön, akiknek nem volt megfelelő 

a magatartása. Viszont állítom, hogy 

semmiféle rosszat nem cselekedtek 

ebben a házban a szovjetek.

És Béla bácsi is itt született.

Így van! Születésem napján, azaz 

1940. március 25-én, húsvét hétfőn 

hó volt, lehet, hogy ezért is szeret-

tem később annyira a síelést. Zebe-

gényben jártam általános iskolába, 

és mivel nagyon állatszerető voltam, 

ezért a Váci Mezőgazdasági Techni-

kumba jelentkeztem. Érettségi után 

az élelmiszeriparban helyezkedtem 

el - a tejipar minden ágában dolgoz-

tam. A 100 fokon történő pasztőrö-

zés kiötlőjeként a Magyar Tudomá-

nyos Akadémián tartottam előadást, 

s erre 73 évesen is nagyon büszke 

vagyok. Amikor dolgozni kezdtem, 

nem hagytam a munkatársaimnak, 

hogy elvtársnak hívjanak, ezért 

valamelyikük kitalálta, hogy legyek 

Béla bácsi. Így szólítanak 28 éves 

korom óta. Magamat mindig közepe-

sen tehetséges embernek tartottam, 

viszont jó szervezőnek.

Mindenki ismeri fáradhatatlan 

szervezőkészségét. Hogyan tudta 

ezt a tulajdonságát kamatoztatni 

Zebegényben?

Annak idején megalapítottam a 

Zebegényi Bányász Síszakosztályt, 

sőt az edzője is én voltam. Olyan 

sikeresen készítettem fel a szakosz-

tály tagjait, hogy az országos vidéki 

Úgy érzem, jó úton vagyunk!
BESZÉLGETÉS PÁLMAI BÉLÁVAL

Mint már megírtuk, a képviselő-testület június elsején, a Nemzeti Ökumenikus 

Zarándoklat alkalmából a „Községért” Emlékéremmel tüntette ki Pálmai Bélát, 

ezzel elismerve a falu fejlődéséért végzett több évtizedes munkáját. Interjúnk-

ban többek között erről kérdeztük őt, de azt is megtudtuk, mióta is hívják őt 

„Béla bácsinak”. SZERZŐ BOROSS TAMÁS FOTÓ MEDVIGY MIKLÓS
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bajnokságon az első öt hely közül 

hárommal a zebegényiek büszkél-

kedhettek, Juhász Ferenc pedig észa-

ki összetettben magyar bajnok lett. 

A síliftet az én közreműködésemmel 

hoztuk az újvölgyi pályára, kopjafát 

állítottam a templom elé, csónaktá-

rolót a Dunapartra. Közbenjártam a 

Kálvária-hegyen található emlékmű 

helyrehozatalában, amely azóta 

a legnagyobb nemzeti tragédiáról 

való évenkénti megemlékezés egyik 

központi helye lett az országban. 

Politikusok, püspökök járnak ide, sőt 

2002-ben a Szentatya, II. János Pál 

pápa, és Bartolomeosz görögkeleti 

pátriárka is levélben köszöntötte a 

rendezvényt. Sajnos idén nagyon ke-

vés helybéli látogatott fel ide június 

elsején, és ez szomorú, mert büszké-

nek kell lennie a településnek arra, 

hogy ez a falu mit tesz a magyarsá-

gért. Amikor ezt az emlékművet az 

akkor 800 fős lakosság állította, ők 

már akkor fontosnak tartották, hogy 

megfelelő módon emlékezzenek 

meg erről a tragédiáról.

Milyen érzés megkapni egy ilyen 

kitűntetést, amely egy egész élet-

pályának az elismerése?

Bevallom, számomra meglepetés 

volt a kitüntetés, és természetesen 

nagyon jól esett, mivel olyan embe-

rektől kaptam, akiknek a munkájához 

drukkolok, és úgy érzem, eszmeisé-

günk azonos. Ezért is ajánlottam fel 

a segítségemet nekik, mert azzal 

a szemlélettel, amit most képvisel 

a falu vezetése, teljesen egyetértek. 

Ugyanakkor egyfajta kettősség is van 

bennem, mert noha több olyan dolgot 

véghezvittem a faluban, amire büszke 

vagyok, az igazán nagyívű, Zebe-

gényt érintő terveimet nem tudtam 

megvalósítani: azokat, amelyeket 

a zebegényi temetőben nyugvó 

barátaim elvártak volna tőlem, és 

ezt nagyon sajnálom, mivel erre már 

nem lesz lehetőségem.

Hogyan látja, lesznek olyan em-

berek, akik a jövőben erre képesek 

lesznek?

Igen. A mai fi atalokkal kezdek 

megbékélni. Az előző lapszámban 

olvastam a karatéről. Az, hogy eze-

ket a gyerekeket valakik mozgatják, 

óriási dolog. Ezekben a fi atalokban 

látok lehetőséget. A nagy igazság az, 

hogy az én korosztályom, és a nálam 

eggyel fi atalabb generáció sokat 

ártott a falunak, és ezt nehéz lesz 

helyrehozni. Az emberek nem ismerik 

egymást, én ezért is állok meg már 

az óvodás korúakkal beszélgetni, és 

a nagyszüleikről mesélni nekik. 

A zebegényi önkormányzat nagy 

részét nem is ismerem, de a cse-

lekedeteikkel nagyon egyetértek, 

és sok év után azt tudom mondani: 

végre! Úgy érzem, hogy jó úton 

vagyunk. Örök kötekedő vagyok, 

és most mégis kihúzom magam, és 

csettintek a nyelvemmel. Elindult 

a településen valami, ami, ha foly-

tatódik, az igenis kedvemre való 

lesz, és a falunak is használ. Remek 

rendezvények voltak mostanában 

Zebegényben, és azokat a fi atalo-

kat, akiknek van gondolata, min-

denben támogatni kell. Úgy érzem, 

erre alkalmas lehetek.
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ISKOLA, ÓVODA

VÉGET ÉRT A TANÉV
 ÉVZÁRÓ ÜNNEPSÉG AZ ISKOLÁBAN 

A zebegényi iskolában június 15-én évzáró ünnepség 

keretében fejeződött be a 2012/2013-as tanév. Elballagtak 

a nyolcadikos diákok is, akikre szeptembertől új helyen, új 

emberek közt, új feladatok várnak. A bizonyítványok átvé-

tele után elkezdődött a várva várt nyári vakáció.
GÓZON FRANCISCO KÉPRIPORTJA

NAGYOK HETE 

Már hagyománnyá vált, hogy május 

utolsó két hetében az óvodától 

búcsúzó nagycsoportosoknak külön-

féle programokkal kedveskedünk. 

A leendő iskolás gyerekekkel 

Nőtincsre kirándultunk a Seholsziget 

élményparkba, ahol jó hangulatú, 

tartalmas napot töltöttünk el. 

A többi „búcsúztató” programban 

minden ovis részt vett. Különféle 

versenyjátékokat és homokvár építő 

versenyt szerveztünk, gyermeknap 

alkalmából pedig egy bohócműsort 

nézhettünk meg (Köszönjük Bernáth-

né Polyák Laurának a szervezést!). 

Egyik délelőtt Csernik Szende székely 

lábbábos és mesemondó mesélt 

a gyerekeknek, de eljött hozzánk 

Hénapné Lukács Brigitta védőnő is,

 aki a helyes fogmosásról és az 

egészséges táplálkozásról beszélge-

tett a kicsikkel. 

A Pilismarótra tervezett hajókirán-

dulást a bizonytalan időjárás miatt 

végül lemondtuk, helyette ezt 

a napot a focipályán töltöttük. Örü-

lünk, hogy több szülő is eljött velünk. 

Fociztunk, kötelet húztunk, különféle 

ügyességi játékokat játszottunk, az 

egyik anyuka – Likmus Bernadett – 

pedig arcfestéssel varázsolta el 

a gyerekek arcát. 

A Vackor csoportosok a háziál-

latokkal ismerkedtek Betti néninél 

Szobon, míg a Panda csoport gyer-

mekeivel az Ernő-forráshoz kirándul-

tunk. Május 31.-én a leendő iskolások 

egy műsor keretében búcsúztak el 

az óvo dától, ahol a négy év alatt 

tanult népi játékokat, népdalokat 

elevenítették fel.

FLASKAI ANNA

Kedves Szülők!

Szeretnénk megköszönni, hogy 

az elmúlt nevelési évben is segí-

tették és támogatták az óvodát és 

az óvónők munkáját. Mindenkinek 

kellemes, élményekkel teli nyarat 

és jó pihenést kívánunk!

                          

Az óvoda dolgozói

HELYREIGAZÍTÁS

Előző számunkban megjelent 

„Első alkalommal az országos dön-

tőn” című cikkünk helyreigazítást igé-

nyel: a 2007-es országos versenyen 

Paulovits Boglárka képviselte isko-

lánkat a „nyelvjárás” kategóriában. 

Köszönjük olvasónk észrevételét.

A SZERKESZTŐSÉG

Aáry-Tamás Lajos az oktatási jogok biztosa

Verebélyi Ákos tankerületi igazgató
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SZEZON

Nyár a Dunakanyarban

Egy némileg hűvösre sikeredett 

tavasz után végre megérkezett a 

várva várt nyár. A mókuskereket 

hátrahagyva, kicsik és nagyok a 

napsütéses, strandpapucsos, lubic-

kolós szezon napjait élvezik. Akad, 

aki utazik, s olyan is, aki marad. 

Utóbbiak számára a környéken is 

számos, érdekesnek ígérkező prog-

ramlehetőség kínálkozik. 

NAPELEMES KISVASÚT, Kismaros

Májusban adták át a Királyréti Erdei 

Vasút - hazánkban kifejlesztett és 

gyártott - napelemes motorvonat-

ját. A „Vili” névre keresztelt környe-

zetkímélő motorkocsi hangtalanul 

közlekedik, a sofőr érintőképernyős 

monitor segítségével irányítja a 

max. 30 főt befogadó vonatot. 

A nyitott szerelvénynek köszön-

hetően a körpanoráma garantált. 

Információ az indulások lehetséges 

időpontjairól a jegypénztárnál: 

27/375-076

KERÉKBÁR, Zebegény

Az Európai Kerékpárút Hálózat 

zebegényi szakaszán nyílt Kerékbár 

nemcsak a túrázó bringásoknak 

kínál felüdülést. A kerekezők hangu-

latos „frissítőpontjának” szolgálta-

tásaként kenu is bérelhető (illetve 

tárolható); emellett szervezett ke-

nutúrákat biztosítanak a Garam, az 

Ipoly és Duna folyókon. Sőt, kicsik 

és nagyok akár – táborozási taná-

csokkal fűszerezett – kenuirányítási 

tanfolyamon is részt vehetnek. 

Információ: 30/9310-848, www.

turaprogram.hu vagy személyesen 

a Kerékbárban.

MÁTYÁS KIRÁLY 

TÖRTÉNELMI JÁTSZÓPARK, 

Visegrád 

A visegrádi Királyi Palota előkert-

jében mesekert és foglalkoztató 

ház várja a betérőket. A park egy 

Mátyás korabeli reneszánsz várkert 

játékos, korhű változata; a vitézi tor-

nák szellemét idéző játszóhelyekkel. 

A Játék- és Könyvesházban óriás 

sakk, malom- és dámajáték mellett 

különleges építőjáték, lengőhinta, 

labirintus és kápolna található. 

www.visegradmuzeum.hu/

jatszopark

ÁRTÉRI TANÖSVÉNY, Vác 

A szabadon látogatható Váci Ártéri 

Tanösvény az árterek nehezen 

megközelíthető világába enged 

betekintést. Az 510 méter hosszú, 

korláttal ellátott, cölöpökön rögzített 

pallósorból álló út a Dunát egy-

kor végigkísérő ártéri erdők egyik 

maradványát mutatja be. Útközben 

egy-egy leshely nyújt lehetőséget 

a helyi élővilág megfi gyelésére. 

Vác déli végén található, csatlakozik 

a kerékpárúthoz is.

KALANDPARK, Törökmező 

A májusban nyílt kalandpark 

több mint 100 akadállyal, 700 m 

tiroli csúszópályával, 7 méteres 

mászófallal és számos programmal 

várja az érdeklődőket. A változatos 

pályatípusok különböző nehézségi 

fokozatúak, így a legkisebbektől 

(3 éves kortól) felső korhatár nélkül 

mindenki megtalálja az erőnlétéhez 

és bátorságához illő pályáját. 

www.dunakanyarkalandpark.hu

ÁLLATPARK, Nagybörzsöny

Nagybörzsönyben a Bárókút 

Lovastanya és Állatpark 2 hektáros 

területén istálló, karámok, madárhá-

zak és egy tó nyújt otthont szá-

mos különleges házi- és egzotikus 

állatnak, alpakáknak, szurikátáknak, 

kenguruknak, ormányos medvék-

nek… a gyerekek nagy örömére. 

www.lovasturizmus.com

SZERKESZTETTE LUGOSI BEA

Törd

a fejed!
Új, „Törd a fejed!” sorozatunk ezen-

túl minden hónapban rendszeresen 

jelentkezik egy-egy, lehetőleg 

minél nehezebb fejtörővel. Kérjük, 

hogy a helyes megfejtéseket, a 

megfejtők nevével együtt küldjék el 

zebegényiujság@gmail.com címre, 

„Törd a fejed” jeligére. Az első tíz 

helyes megfejtő között értékes nye-

reményeket sorsolunk ki. Nem csak 

a megoldásokat várjuk szeretettel, 

hanem az újabb és újabb fejtörők 

beküldéseit is. A nyerteseket és a 

megfejtéseket a következő szám-

ban közzétesszük.

ÍME, HÁT AZ ELSŐ FEJTÖRŐ:

Egy magyar, egy szlovák, egy 

román és egy szerb a sötét éjszaká-

ban menekül a dzsungelben. Üldözi 

őket a Balszerencse. Pontosan 18 

percnyi az előnyük. Négyüknek 

egy fáklyája van, így csak együtt 

haladhatnak. Egyszer csak egy sza-

kadékhoz érnek, amin csupán egy 

függőhíd vezet át. Együtt akarnak 

megmenekülni, ezért közösen kell 

átkelniük a függőhídon kevesebb 

mint 18 perc alatt. A függőhídon 

csak a fáklyával együtt lehet vé-

gighaladni, a híd pedig egyszerre 

csak két embert bír el, így, ha a két 

ember átért, egynek mindig vissza 

kell jönni a fáklyával. A magyar egy, 

a szlovák kettő, a román öt, a szerb 

tíz perc alatt tud végigmenni a 

hídon. Ugyanennyi idő alatt tudnak 

visszajönni is. Ha egyszerre ketten 

mennek, akkor együtt mindig csak 

a lassabb fél sebességével tudnak 

haladni. Hogyan tudnak kevesebb, 

mint 18 perc alatt mind a négyen 

átkelni, hogy megmeneküljenek? 

Beküldte: Máté Endre
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Fűnyíróval 
a veteményért
A TALAJTAKARÁS HASZNA

Nem szeretek füvet nyírni. Aki látta 

már sísáncnak is csúfolt kertünket 

a Naphegyen, talán meg is érti, 

miért. Mindazonáltal van egy ok, 

ami miatt mégis lelkesen szánom rá 

magam (vagy veszem rá páromat) 

a feladatra. Ez pedig a tetemes 

mennyiségű fűnyesedék kinyerése, 

amit veteményesünkben és a virág-

ágyakban talajtakaróként haszná-

lunk fel. A talajtakarásnak, vagy 

más néven mulcsozásnak számos 

módja ismert, kiskerti körülmények 

között is többfélét alkalmazhatunk. 

Takarhatjuk a talajt élő vagy holt 

mulccsal, fóliával, agroszövettel, 

szalmával vagy fenyőkéreggel, 

hogy csak a leggyakrabban hasz-

náltakat említsem. Kevesen gondol-

nak azonban arra, hogy a legkézen-

fekvőbb és egyben a leg olcsóbb 

anyagot, a rendszeresen keletkező 

fűnyesedéket is felhasználhatjuk 

kerti talajunk takarására.

Talán sokakban felvetődik a kér-

dés: egyáltalán miért alkalmazzunk 

talajtakaró anyagot? 

Álljon itt néhány a legfontosabb 

érvek közül:

– a takaróréteg megvédi a talajt a 

szél, a nap, és a csapadék romboló 

hatásától

– elősegíti a kedvező talajszerkezet 

fenntartását, optimalizálja a talaj 

hőháztartását

– segíti a kertészt a talaj gyommen-

tesen tartásában, mivel elzárja 

a fényt a gyommagvak elől, 

megakadályozva azok csírázását 

(az esetlegesen kikelt gyomok is 

könnyebben távolíthatók el)

– a szerves talajtakaróréteg bomlása 

során táplálja a talajt, hozzájárul 

a növények egyenletes tápanyag-

ellátásához

– segít megőrizni a talaj nedvesség-

tartalmát, hiszen megakadályozza 

a párolgást 

– a talajnedvesség megtartása 

révén elősegíti az aktív talajélet 

kialakulását, fennmaradását

– megvédi a termést a szennyező-

déstől, a betegségektől

– összességében hozzájárul ahhoz, 

hogy a biológiailag aktív talajban 

erős és egészséges növények 

fejlődjenek.

A kerti veteményesben az öntözés, 

a kapálás és a gyomlálás rendsze-

res tevékenységek, amiket mind 

megspórolhatunk, ha az amúgy is 

keletkező fűnyesedéket a fűnyíró 

gyűjtőtartályából egyszerűen a sorok 

közé terítjük, és eloszlatjuk úgy, hogy 

kb. 8-10 cm vastagon egyenletesen 

fedje a talajunkat. A levágott füvet 

idővel a talajlakó élőlények lebontják, 

a bom lás során főképpen nitrogén-

nel táplálva nemcsak a talajt, hanem 

a veteményes növényeit is. S mire 

elérkezik a következő fűnyírás ideje, 

a lebomlott és ilyen formán visz-

szaforgatott kerti hulladékra újabb 

réteg talajtakaró kerülhet. 

Ha pedig a saját kertünkben nem 

keletkezik elég levágott fű, kérjük el 

bátran a szomszédét, mielőtt ő is 

rájönne, milyen egyszerűen, olcsón 

és környezetbarát módon sikerült 

megoldanunk, hogy a veteménye-

sünk talaja gyommentes, egyenlete-

sen nedves legyen, és ne cserepe-

sedjen a legnagyobb kánikula, vagy 

szárazság idején sem.

SZERZŐ VÖRÖS ILDIKÓ

A kikelt borsóval temérdek 

gyomnövény vetekszik

A sorközöket a levágott fű védi

VÁRATLAN SZÉPSÉG

A képen látható különösen szép 

virág az elmúlt hónapban több 

zebegényi kertben is meglepetést 

okozott megjelenésével. 

Senki nem ültette, senki nem várta, 

egyszer csak kinőtt és kivirágzott. 

A növény az évelő díszpipacs vagy 

más néven keleti mák. Igen feltűnő 

jelenség, akár élénk színű virágait, 

akár zöld, tojásdad bimbóit illetően. 

Ha a virágfejeket a szirmok elhulla-

tása után nem távolítjuk el, a virág 

magától is elszaporodik. Ősszel, ami-

kor a legtöbb évelő már elhervadt, a 

díszpipacs ismét meglepetést szerez 

friss, zöld leveleivel, amelyek egész 

télen kitartanak.

MÁTÉ ENDRE
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Először is néhány szóban jellemezném a magyarországi 

németek konyháját. Nagyon egyszerű, de laktató étele-

ket fogyasztottak, valamint a takarékosság jellemezte. 

Megőrizték az óhazából hozott szokásokat és alapanya-

gokat (liszt, burgonya), de érezhető volt az új környezet 

hatása is (paprika, paprikás csirke, gulyásleves).

A magyarországi német földműves családoknál az étke-

zés sorrendje a következő volt:

Hétfő – tészta (Nudeltag)

Kedd – zöldség (Krautag)

Szerda – húsnap (Fleischtag)

Csütörtök – gombóc (Knödeltag)

Péntek – bableves (Bohnentag)

Szombat – burgonya (Kartoffeltag)

Vasárnap – húsnap (Fleischtag)

Ez a sorrend néhány családnál, ahol a dédszülő él, még 

megtalálható. A földművesek saját maguk által termelt 

termékeiket fogyasztották, csak a fűszereket vásárol-

ták. A kukoricalisztből készült ételeket itt ismerték meg 

(kukoricamálé). Az osztrák konyhából származik 

a kuglóf, smarni, bukta.

Az ételek főbb alapanyagai a liszt, bab, káposzta, bur-

gonya, zsír és a hagyma voltak.

Húst keveset ettek, főleg ünnepnapokon, levest viszont 

minden nap fogyasztottak. Következzék a recept!

 

Schupnudli
  

Hozzávalók: 

60 dkg krumpli, 40 dkg liszt, 10 dkg porcukor, 1 db tojás, 

1 teáskanál só, 30 dkg savanyú káposzta, 2 evőkanál 

étolaj, 1 teáskanál cukor, csipetnyi őrölt bors

Elkészítés: 

A krumplit héjában megfőzzük, meghámozzuk és 

átnyomjuk. Hozzáadjuk a lisztet, beleütjük a tojást és 

sóval az egészet összedolgozzuk. Hosszú rudat formá-

zunk belőle, amit 5 centis darabokra vágunk. Ezt meg-

sodorjuk és centis kis nudlikra felaprítjuk. Tenyerünkkel 

egyenként megsodorjuk mindegyiket. Forró, sós vízben 

kifőzzük, leszűrjük és átöblítjük a tésztát. A savanyú 

káposztát lecsepegtetjük és összevágjuk. Öntünk alá 

két evőkanál vizet, megszórjuk kevés cukorral, csipetnyi 

borssal fűszerezzük és összepároljuk. A nudlit a káposz-

tával összekeverve kínáljuk.

Zebegény ízei
GASZTRONÓMIA
Megújult lapunkban mostantól egy új sorozattal jelentkezünk „Zebegény ízei” címmel.  

Bemutatjuk a sváb konyha főbb jellemzőit, eszközeit és kipróbált recepteket teszünk közzé.

SZERZŐ JUNGNÉ HRABANEK ÁGNES

Mindig mosolyra késztet, amikor a 

kereskedelmi tévécsatornák nőknek 

szánt műsoraiban a tűsarkon billegő, 

lakkozott körmű hölgyikék főzési, sőt 

„táplálkozástudományi” tanácsokkal

látják el az általuk láthatóan kissé 

lenézett asszonynépet. Különösen 

mulatságos, amikor szent hevülettel 

teszik le voksukat egy-egy divat-

irányzat mellett. Ilyenek pl. a lép-

ten-nyomon felemlegetett „biogyü-

mölcsök” és „biozöldségek”, amiket 

természetesen csakis az elegáns 

bel-budai piacokon érdemes besze-

rezni az ismerős „biotermelőktől”. 

Ilyenkor mindig eszembe jut megbol-

dogult nagyanyám, akinek ezekről a 

fennkölt dolgokról fogalma sem volt. 

Ám ha a hosszúra nyúlt tél után már 

rákívánt a család a friss zöldre, de 

a kiskertben még nem volt leszed-

hető „primőr”, magától értetődően 

ballagott oda a kerítés tövéhez, ahol 

mindig zsendült valami, s amiből az-

tán jóízű főzeléket, levest főzött ne-

künk. Autentikusan „bio”receptjeiből 

osztok meg egyet most Önökkel, 

kedves olvasók!

TYÚKHÚRFŐZELÉK

Hozzávalók:

50 dkg tisztított tyúkhúr

2-3 evőkanál olaj

2 evőkanál liszt

1 dl bor

kevés víz, 

só, 

késhegynyi szerecsendió

A tyúkhúrt az olajban 15 perc alatt 

megpároljuk. Megszórjuk a liszttel,

s pár percig együtt pirítjuk.

Felöntjük a borral és egy kevés víz-

zel. Ízesítjük a sóval és a szerecsen-

dióval, majd áttörjük (hagyományőr-

zők természetesen csakis szőrszitán, 

a többieknek meg ott a botmixer!) 

Ha túl sűrű lenne, akkor egy kis víz-

zel hígítjuk. Jól kiforraljuk. Burgonya-

pürével és tükörtojással tálaljuk.

Jó étvágyat!

SZERZŐ KAJUK GYULA

Főzelék a kert 
sarkából
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Interjúnk első részében Szőnyi István 

életéről, a Zebegényben létrejövő 

művészéletről olvashattak, ebben a 

számunkban pedig már a múzeum 

rendszerváltás utáni történetébe 

is bepillanthatunk, valamint azt is 

megtudhatjuk, milyen programok, 

rendezvények, táborok várják az 

érdeklődőket nyáron. 

Kik tanítottak a szabadiskolában?

NZS: A múzeum első igazgatója 

Dániel Kornél volt, aki jó barátságot 

ápolt Végvári Lajossal, a Képzőmű-

vészeti Egyetem művészettörténeti 

tanszékének vezetőjével, vala-

mint Gyémánt László és Mizser Pál 

festőművészekkel. Ők beszélget-

tek egy kiállításmegnyitó kapcsán 

a szabadiskolai szellemiségről és 

arról, hogy a Szőnyi házat ilyen célra 

lehetne használni. A terv 1968-ban 

meg is valósult: tavasszal Dánielék 

az újságban hirdetést adtak fel arról, 

hogy szabadiskola nyílik a zebegényi 

Szőnyi kertben. Néhány napon belül 

hatvannyolcan jelentkeztek! Akkor 

még sem szállás, sem műhely nem 

volt: a résztvevők az állatok számára 

épített fészerben rajzoltak, illetve az 

iskola tantermeit bérelték ki. Zebe-

gény a szabadság kis szigetévé vált 

a fi atal művészek számára. 

Mit szóltak ehhez „odafent”?

NZS: Furcsa módon támogatták: a 

zebegényi szabadiskola a kirakatpoli-

tika része volt, ami azt „bizonyította”, 

hogy lám, Magyarországon ilyet is 

lehet csinálni. Természetesen ellen-

őrizték az itt folyó tevékenységet, de 

nem igazán szóltak bele semmibe. 

Akkoriban a főiskolán inkább akadé-

mikus szellemben oktattak, 

s a szabad iskolára jellemző szabad-

ság, a nyugati művészet beenge-

dése egy nagyon pezsgő, kreatív 

légkört teremtett. Az első két évben 

a hallgatók a katonaságtól bérelt 

sátrakban laktak a Dunaparton, az 

árvíz azonban mindkét nyáron elvitte 

a szállást, ezért a megyetanács 

bele nyúlt a zsebébe és faházakat, 

műhelyeket épített a kertben. 

Mit kínált a szabadiskola a hallga-

tóknak? 

NZS: A szabadiskola a Képzőművé-

szeti Főiskolától az első évben kéthe-

tes, a másodikban már egyhónapos 

nyári kurzusok idejére rajzbakokat, 

rajztáblákat, festőállványokat kapott 

kölcsön. Akkoriban a művészettörté-

neti tanszék vezetője Végvári Lajos, 

a szobrásztanszéké Somogyi József 

volt. Napközben folyt az alkotómun-

ka, esténként rendszeresen szervez-

tek művészettörténeti előadások, 

koncerteket. Gyémánt László egész 

művészete a jazz jegyében zajlott, ő 

hozta a jazz-zenészeket Zebegény-

be. Dániel Kornél nem halott intéz-

ményt akart vezetni, hanem olyat, 

ahol rendszeres, napi kapcsolat van 

a kortárs művészetekkel. A vezetők 

nagyjából tízévenként cserélődtek, s 

ilyenkor mindig jellemző volt egy kis 

változás, frissítés is. 

Mi történt a rendszerváltás után? 

NZS: Megszűnt az állami támogatás, 

s innentől sokkal nehezebb helyzet-

be kerültünk, mert nem tudtuk többé 

felvenni a versenyt a nagy múzeu-

Nagyon optimisták vagyunk 
a múzeum jövőjét illetően!
A SZŐNYI MÚZEUM MÚLTJA ÉS JELENE – II. RÉSZ

Beszélgetés Klemmné Németh Zsuzsa leköszönő múzeumigazgatóval és Köpöczi 

Rózsával, a Szőnyi István Baráti Kör titkárával, a Szőnyi István Múzeum megbízott 

igazgatójával. SZERZŐ GYARMATI ORSOLYA

Szőnyi István: Kerti pad. 1943, vászon, tempera, 70 x 100 cm



 • 15    WWW.ZEBEGENY.HU •

KULTÚRA/HAGYOMÁNY

A Szőnyi Múzeum felújítás miatt 2013. május 21-től várhatóan 2013. augusztus 31-ig zárva tart. Megértésüket köszönjük!

mokkal, hiába adtunk be múzeumpe-

dagógiai Nívó díj-pályázatot. 

Annak idején a faházakra azt mond-

ták, legfeljebb tizenöt évig alkalma-

sak arra, hogy lakhassanak bennük... 

A 80-as években készült ugyan egy 

terv a soproni erdészet által: olyan 

kőházakat álmodtak ide, amelyek 

a Napraforgó-házakhoz hasonlóan 

palócos, kontyos ráadásul szükség 

esetén bővíthető épületek lettek 

volna, de pénzt már nem kaptunk 

a megvalósításra, pedig nagyon 

fontos lenne, hogy ez az egész 

egybemaradjon, ne sérüljön. Sajnos 

majdnem minden évben felvetődött 

már a telekértékesítés, pedig ha ez 

megtörténik, a múzeum halott lesz... 

A Szőnyi Múzeum nem a zebegényi 

önkormányzat, hanem a szentendrei 

Ferenczy Múzeum alá tartozik. Hogy 

lehet ez? 

KR: A vidéki múzeumok sorsa 

tel jesen átalakult. A koncepció az 

volt, hogy minden múzeum ke-

rüljön a helyi önkormányzathoz, 

azonban, mivel minden múzeum és 

minden önkormányzat adottságai, 

lehetőségei mások, ez nem min-

dig megvalósítható. Szerencsére 

a Szőnyi Múzeum kivételt képez: 

Pest megyének különleges helyzete 

révén nincs megyeszékhelye, mivel 

Budapest önálló területi egység és 

nem tartozik a megyéhez. 

Így Szentendre lett a megyei múzeu-

mi hálózat központja, annak ellené-

re, hogy nem megyei jogú város. 

Amikor átalakították a múzeumi 

rendszert, Szentendre, ami minden-

áron meg akarja szerezni a megyei 

jogú státuszt, engedélyt kapott arra, 

hogy megtartson néhány múzeumot 

a régi hálózatból, így maradtunk mi 

is ebben a csoportban. A Ferenczy 

Múzeummal való kapcsolat nagyon 

sok olyan eszközhöz hozzájuttat 

minket, amit a helyi önkormányzat 

nem tudna biztosítani. A Szőnyi mú-

zeum nem egy helyi tájház, hanem 

országos jelentőségű intézmény, s 

ezt a színvonalat csak A Ferenczy 

Múzeum égisze alatt lehetett meg-

tartani.

Ön hogyan látja a múzeum további 

sorsát? 

KR: Nagyon optimisták vagyunk 

a jövőt illetően. Most éppen egy 

pozitív és szép dolog történik nálunk, 

mivel kaptunk 35 millió forintot az 

Emberi Erőforrások Minisztériumától 

az intézmény teljes felújítására. 

Bár a látogatók szempontjából nem 

túl szerencsés, hogy nyáron folynak 

a munkálatok, mindenképp szükség 

volt már egy ilyen mértékű renová-

lásra. Külön köszönettel tartozunk 

Csóka Árpádnak, aki teljesen ingyen 

mérte fel a múzeum állapotát és ké-

szítette el a felújítás alapjául szolgáló 

terveket. 

Mivel készülnek a nyitásra? 

KR: Egy Triznya-Szőnyi Zsuzsa 

emlékkiállítást tervezünk olyan 

képekből, amiket eddig még sosem 

láthatott a közönség. 

A felújítás ideje alatt is lesznek 

táborok, szabadiskola, ifjúsági mű-

vésztelep?

KR: Igen, ugyanúgy megtartjuk a 

különböző programokat, mint eddig: 

Fenyvesi Gábor festőkurzusát, a 

fazekas tábort, a velünk évek óta 

szorosan együttműködő Zebegé-

nyi Fonó által szervezett Fényrózsa 

tábort, a kicsiknek szóló Agyagos ke-

zeket, s idén először Gózon Francisco 

fi lmrendező-operatőr is bekapcsoló-

dik a munkába ifjúsági fi lmtáborával. 

MEGHÍVÓ
Sok szeretettel hívunk és várunk minden kedves zebe-

gényi érdeklődőt 2013. július 14-én 10.30 órától a község 

mellett található János-forráshoz, a váci piarista cser-

készek közé. Cserkésztáborunkban ezen a vasárnapon 

10.30 órától szentmisét tartunk. Rövid ünnepség keretei 

között dr. Beer Miklós váci püspök atya felszenteli a 

csapatunk keze munkájával rendbe hozott János-forrást 

és az általunk állított keresztet. Ezúton is köszönjük az 

összes támogatást, amit kaptunk! Külön köszönetet 

érdemel a kereszt tervezője, Sándor Róbert, a kereszt 

megvalósítója, Ott József, a forrás rendbehozatalát segí-

tő Polgár László és természetesen Beer Miklós atya is a 

szolgálataiért! 

A 192. sz. Erdősi Imre Cserkészcsapat nevében cserkész-

köszöntéssel és tisztelettel kívánok Jó Munkát!

Benedek Barnabás csapatparancsnok

„azért lettek a házaink dohosak, mert kivágtuk a fákat 

az utak mentén,az utcáinkban és házaink körül. Azért 

lett dohos az életünk, mert elszakadtunk a természet-

től, az élő világtól és azért mert elpusztítottunk szinte 

mindent (a fán öt „élő” fészket), ami tiszta és ami erőt 

ad” (Makovecz Imre)

Közreadja:  Esztergomy György

MEGJEGYZÉS A 100 ÉVESNÉL

IDŐSEBB FA KIVÁGÁSÁRA   

SZÉP MAGYAR KÖNYV 2012.
Egy Zebegényben kiadott könyv, Gottfried von 

Strassburg: Tristan (2012, Zebegény, Borda Antikvári-

um) nyerte a Szép Magyar Könyv 2012 nevű verseny 

szépirodalmi kategóriájának díját, valamint megkapta 

köztársasági elnök különdíját is. Az elismeréseket az 

Ünnepi Könyvhéten, a Petőfi  Irodalmi Múzeumban 

adták át. A sikerhez ezúton gratulálunk!
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KÖZÉLET

Nemzetes anyánk: az esztendő 

Téged fogadott fel aratógazdának. 

Te kemény ember vagy: fakó baju-

szod, szemöldököd merev, mint az 

érett kalász sörtéje. Izzó tekinte-

tedtől csak úgy ég a határ, csak úgy 

ropog a munka. Korán kelsz, talpon 

vagy napestig, - nincs más nótád, 

mint a kaszák pengése,- nincs más 

ékszered, mint a verejték gyöngy-

szemei homlokodon. 

Nincs ünnepnapod egy sem, – azt 

mondod: elég a vasárnap! 

Félnek is tőled. Mikkor olykor-olykor 

mordulsz egyet, menekül utadból 

ember, állat. Mikor pedig fekete sze-

med fehéret villant, az arató  asszo-

nyok és leányok keresztet vetnek 

magukra…

Az asszonyoknak is kell dolgozni 

nálad. Most megy segíteni roko-

nának, szent Erzsébetnek a Sarlód 

Boldogasszony. Most szorgoskodik 

háztartásában az okos háziasszony: 

Márta. Most mossa az Úr lábait 

drága kenettel, saját lelkének fehér-

neműjét könnyei vizével Mária 

Magdolna. Most furakodik át a 

tömegen fehér kendőjével Veroni-

ka, hogy a fáradt Krisztus arcának 

enyhülése legyen. És ilyenkor látjuk 

Krisztus nagyanyját szent Anna 

asszonyt, amint gondozza, díszíti az 

elzárt kertet: a kis Szűz Máriát. 

Kemény ember vagy Te Július, 

Te öreg számadó. De hiába titkolod, 

mégis lelked mélyén vallásos ember 

vagy Te: a Te munkád teszi, hogy 

mindenfelé széles e határ megtelik 

búza-keresztekkel!

KAPÁS LÁSZLÓ ATYA

Júliusi
gondolatok

A világ legkisebb fesztiválja

ZEBE-ZUMM
MÉGIS MINDEN BELEFÉR

2006-ban, amikor Amerikából haza-

tértem, arra gondoltam, szervezek 

egy házibulit a Napraforgó utcai 

kertünkben. Régóta szaxofonozok, 

ezért meghívtam egy zenekart, és az 

eseményt meghirdettem az IWIW-en. 

A „minifesztiválnak” a Zebe-Zumm 

nevet adtam. A Zebe- előtagot A Ze-

begényiek című fi lm ihlette, a Zumm 

pedig a villámra utal. Rengetegen 

eljöttek, ezért úgy döntöttem, hogy a 

következő évben is meg kell tartani. 

Másodszorra még mindig a kertben, 

de már Krebsz Zoli és a haverok se-

gítségével szerveztük a bulit. 2009-

ben a Sipőcz villa kertjébe költöz-

tünk, majd a Dunapartra. 

Az évek folyamán egyre több ze-

nekart hívtunk meg, egyre többen 

jöttek el. 

Az elején egy holland barátom adott 

hetvenezer forintot, majd egy szobi 

srác negyvenezret. Bodor Zoli nyom-

tatta a pólókat ingyen, Egér adta az 

aggregátort, csak az üzemanyagkölt-

séget kellett kifi zetnünk. 

A büfé bevételéből, amit önkénte-

sekkel csináltunk, meg a belépőkből 

sikerült többé-kevésbé nullszaldóra 

kihozni a rendezvényt. 

A zebegényi önkormányzat a terület-

tel, a szobi sörpadokkal, a nyugdíjas-

klub sátrakkal, Csiki saját munkájával 

és DJ-felszerelésével járult hozzá a 

sikerhez. Feleségem, Jakab Aurélia 

évek óta teljes erőbedobással vesz 

részt a szervezésben és a lebonyolí-

tásban. Idén a nulladik napon, július 

11-én, csütörtökön a szervezőcsapat 

állandó tagjaival sütünk-főzünk, 

iszogatunk, közben felállítjuk a sát-

rakat, sörpadokat, belampionozzuk 

a területet. Péntek délutánra minden 

kész lesz, szabadon lehet sátorozni, 

aki itt akar aludni, hozzon sátrat és 

hálózsákot! 

A belépődíj most is hétszáz forint 

lesz naponta. 

Az önkormányzat segít a szüksé-

ges engedélyek elintézésében, 

ad áramot, padokat, rendelkezés-

re bocsájtja a parti WC-ket és a 

strandröplabdapályát – reméljük 

sikerül addigra az árvíz után helyreál-

lítani őket.

Szombaton Gyurcsók Feri főz bog-

rácsban, árulunk italokat és szend-

vicseket. Lesznek napközbeni 

programok is a koncertek előtt, mint 

például a „Flúgos Futam” talicskás 

gyorsasági verseny, amelyre ezúton 

is meghívjuk a kedves jelentkezőket. 

Várjuk a további ötleteket a bulihoz 

illő nappali sport-, és  egyéb sza-

badidős tevékenységekhez, illetve 

önkéntes biztonsági őrök és jegysze-

dők jelentkezését.

2013-ban fellép többek között a 

nagymarosi Randa-Lear blues-

rock zenekar, a Crazygranat szobi 

rockegyüttes, a Midnight Groove 

Acoustic a zebegényi Rímes Zsolt 

részvételével, a Passz Székesfehér-

várról, amelyben én fogok szaxo-

fonozni, énekelni és zongorázni, az 

Ősszájú és a Lazarus Projekt.

További információ: 

www.zebezumm.hu

Idén július 12-13-án kerül sor a világ legkisebb könnyűzenei 

fesztiváljára Zebegényben. Ez alkalomból mesél múltról és 

jelenről Krebsz „Kiskrebsz” Gábor, a rendezvény motorja. 
SZÖVEG UNGI MARIANN
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Szent Jakab hava 

Július 2.  Sarlós Boldogasszony napja. Ezt a napot 

tartják az aratás kezdő napjaként, akárcsak 

Péter Pál napját. A nap elnevezése utal 

az aratás egykori módjára, mikor a nők még 

sarlóval arattak.

Július 20. Illés napja. Illés az Ószövetség egyik legna-

gyobb prófétája. Évszázados megfi gyelések 

szerint ezen a napon gyakoriak a viharok.

E napon tilos volt dolgozni, mert aki ilyenkor 

a mezőn dolgozik, abba belecsap a villám, 

a termést pedig elveri a jég.

Július 22. Mária Magdolna napja. Annak a Mária Mag-

dolnának az ünnepe, aki megtért a bűnös 

élettől. Mária Magdolna napját nem tartot-

ták  alkalmasnak sütésre, mosásra.

Július 25. Jakab napja. Szent Jakab az apostolok közül 

elsőnek szenvedett vértanúhalált. A búcsú-

járók, hajósok, utasemberek védőszentje. 

A néphagyomány szerint Jakab napra le kell 

aratni a zabot, mert ami kint marad, az elvész.

Július 26. Anna napja. Szent Anna Szűz Mária anyja. 

A katolikus hívő asszonyok hozzá könyörög-

tek gyermekáldásért. A hazai céhek közül 

a szabók és a bányászok tartották védő-

szentjüknek.

A gyógyító ráolvasások is Szent Annát 

emlegetik. Íme a következő népi imádság:

Ég szülte Földet

Föld szülte fát,

Fa szülte ágát,

Ága szülte bimbaját,

Bimbaja szülte virágját,

Virágja szülte Szent Annát,

Szent Anna szülte Máriát,

Mária szülte krisztus Urunkat,

a világ megváltóját.

( Zala-megye.)

SZERZŐ JUNGNÉ HRABANEK ÁGNES

Július vallási arculataZEBEGÉNY TÖRTÉNETE II. rész

Az V. sz. fordulóján a germán törzsek mind hátrább 

szorították a római légiókat, a limes őrhelyeit felégették, 

elpusztították. Az elnéptelenedett barlangerődöt az Ár-

pád-korban magányra vágyó bazilita szerzetesek vették 

birtokukba.   

A Visegrádon létesült Szt. Andrásról elnevezett bazilita 

kolostort, I. Endre (1046-60) alapította, felesége Anasz-

tázia kijevi nagyhercegnő hatására.  Egyes elképzelések 

szerint ebből a kolostorból jöttek a magányra vágyó szer-

zetesek, és elfoglalták az egykori római erőd lakóbarlang-

jait. 1221-ben a kolostor lakói még görög nyelvűek voltak, 

de a latin szertartású egyház elterjedésével bencés szer-

zetesek vették birtokba, kik a Baranya megyei Zebegény-

ből – a Pécsvárad közelében lévő, mai nevén Szebényből 

- a Szt. Mihályról elnevezett monostorból jöttek. 

„…a bencés emlékeket olvasva felbukkan Henrik zebe-

gényi apát emlékezete, aki 1342-ben a visegrádi Szent 

András  egyházban tartott káptalanon a bencés apátok 

közül jelen volt, és a káptalani döntéseket aláírta. Nem is 

volt senki a bencés apátok között, aki a visegrádi Szent 

Andráshoz közelebb lett volna, mint ő, aki a Dunán átkel-

ve monostorából egy óra alatt odaérhetett…. A monostor  

romjai előtt Dömös birtokról nézve látszik a hegy Duna 

felé eső lejtőjén három barlang, úgynevezett remete-

lakok, melyeket a bencések ősi szokása szerint azok a 

szerzetesek lakták, akiknek Szent Benedek regulájában 

megengedte, hogy miután a közösségben hosszas gya-

korlat révén megtanultak harcolni a testtel, a világgal és 

az ördöggel, magányos remetei életet folytathassanak.”      

(Fuxhoffer:Magyarországi Bencés Monostorok; 

Veszprém 1803.)

A Baranya-megyei Zebegény Szt. Mihályról nevezett 

bencés apátsága birtokos volt többek között a: „…Hont 

megyei Szob és Kovácsi közt fekvő Almáson (1280. ; 

1295.), melyet a zebegényi apát birtoklása után inkább 

Zebegénynek neveznek.”(Fejér Gy.)

A Zebegény hegyi monostor a XIV. században a Koronára 

szállt. Zebegényről Mátyás (1458-1490) jelentette Ró-

mának, hogy pusztultan áll, konventje nincs, s újjászer-

vezését a török veszély miatt nem is lehet remélni. Ezért 

birtokát a Pécsi Püspökségnek adta 1483-ban.

1493-ban a bencésektől a pálosokhoz kerül. Mivel csak 

egy szerzetes lakta, elhanyagolódott a monostor.   

A barlang-monostor romjai sokáig láthatók voltak a Duna-

partról. Zebegényi címzetes apát címet 1629 óta kisebb 

magszakításokkal az esztergomi érsek adományozza. Je-

lenleg – 1980-tól – Dr. Boda László (*Drégelypalánk 1929) 

budapesti teológiai tanár, a torinói lepel kutatója viseli ezt 

a címet 25. címzetes apátként. 

SZERZŐ CSÓKÁNÉ SALAMON MELITTA
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A focizás a szívben kezdődik
INTERJÚ WALTER GROEN FUTBALLEDZŐVEL  

SZERZŐ GYARMATI ORSOLYA FOTÓ SZÁSZ ELEMÉR

Hogyan került Magyarországra?

Az IBM-nek dolgozom Hollandiában, amikor három éve 

megkeresett a Ferencváros, hogy az egyik edzőjük 

legyek. Sikerült elintéznem, hogy a magyarországi IBM-

hez helyezzenek át, és noha most épp egy kissé bonyo-

lult helyzet alakult ki a munkám kapcsán, szeretnék itt 

maradni Magyarországon. 

Úgy tudom, a Ferencvárost érintő munkája mellett saját 

focis „cége” is van...

Mielőtt idejöttem volna, már kapcsolatban álltam pár 

magyar edzővel és megdöbbentem, mekkora különbség 

van magyar és holland foci között. Az egyik legfonto-

sabb, hogy miközben a focit itt is mindenki szereti, 

az egész teljesen szervezetlen. Így aztán alapítottam 

egy focis céget. 

Hollandiában mennyire fontos a futball?

Először is: Hollandiában csak a női futballban 150 000-en 

vesznek részt (lányok és nők), Magyarországon a szer-

vezett, aktív focizók száma pedig mindössze 

80 ezer, miközben Hollandiában ez a szám 1,2 millió! 

Ez azt jelenti, hogy 6-7 éves kortól minden gyerek foci-

zik, nagyon kevés kivétellel, ami azt jelenti, hogy évente 

25000 gyerek kezd el részt venni ebben a sportágban. 

Éppen ezért a futballoktatásnak rengeteg szintje létezik 

nálunk. A másik nagy különbség, hogy míg Magyaror-

szágon mindenki Messi akar lenni és a top tízben benne 

lenni, addig Hollandiában csupán a közösséghez tartozás 

és a mozgás öröme a cél, és teljesen mindegy, hogy 

valaki tehetséges-e, vagy sem! A legkisebb falunak is 

van legalább egy fociklubja és néhány focipályája. Ezzel 

szemben Budapesten a Ferencváros a legjobbakat keresi. 

A kérdés azonban az, hogy ha megtalálod a legnagyobb 

tehetségeket, mit kezdesz velük? 

Milyen változtatásokat lát szükségesnek a magyaror-

szági futballal kapcsolatban? 

Magyarországon alapvető lépések hiányoznak a focis-

tává válás folyamatában! Először is minden településen 

kellene egy fociklub. Másodszor biztosítani kell, hogy 

sokan csatlakozzanak és maradjanak is a klubban, és 

utána törekedni kell arra, hogy az oktatás, az edzésmód 

színvonala a lehető legmagasabb legyen. Nem csak a 

legjobbak megtalálását fontos szem előtt tartanunk, 

hiszen az amatőrök, vagy a kevésbé jók ugyanannyira 

számítanak, éppen ezért nekik sokkal több lehetőséget 

kell biztosítani! Hozzáteszem: Magyarország mindig 

benne van a világ 50 legjobb focicsapata között, és 

összesen alig több mint 200-an vannak ezen a listán. 

Tehát 150 ország csapata rosszabb Magyarországnál!

Pedig általában nem úgy szoktunk gondolni a magyar 

focistákra, mint jó focistákra...

Ez tipikus magyar gondolkodás! A magyarok nem tartják 

magukat elég jónak semmiben! Számukra vagy tökéletes 

és fantasztikus valami, vagy semmilyen. Középút pe-

dig nincs. Szerintem azonban ez nem igaz! Igenis sok jó 

dolog van a magyar fociban, és ezeket még jobbá lehet 

tenni, lépésről lépésre. Én arra tanítom meg a gyereke-

ket, fi atalokat, hogy ez egy fantasztikus játék, és meg-

próbálom észrevétlenül elültetni a szenvedély magját a 

szívükben, azért, hogy ha meglátnak egy labdát, vissza-

fojthatatlan vágyat érezzenek arra, hogy belerúgjanak és 

SPORT

WALTER GROEN A ZEBEGÉNYI FOCIPÁLYÁN
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játszani kezdjenek vele. Itt, Magyarországon nagyon erős 

a tanármentalitás az edzőkben, ami arról szól, hogy „én 

vagyok az edző, én mondom meg, mit teszel, te pedig 

engedelmeskedsz.” De egy olyan kreatív sportban, mint 

a foci ez nem működik. Úgy kell foglalkozni a gyerekek-

kel, hogy motiváltak legyenek az otthoni gyakorlásban is, 

és hogy napi 24 órában akarjanak játszani. 

Hogyan lehet kezelni a különböző korú gyerekek eltérő 

igényeit, érettségi szintjét? 

Hollandiában különböző fázisok vannak az oktatásban és 

az egyik, amit itt hiányolok, hogy itt nem az életkoruk-

nak megfelelően foglalkoznak a gyerekekkel. Egy ötéves 

a saját világában él. Ha nálam van a labda, azt akarja, 

hogy az övé legyen. Én odaadom neki, keresek magam-

nak egy másik labdát, de abban a pillanatban megint 

az a labda tetszik neki, ami nálam van. „Az én világom, 

az én labdám, minden az enyém, nálam a labda, én aka-

rok gólt rúgni.” Ilyenkor még felesleges azt tanítani neki, 

hogy a foci csapatjáték, mert életkorából adódóan nem 

fogja megérteni. Ebben a fázisban sokkal több értelme 

van azt megtanítani neki, mit tud kezdeni a labdával, 

mint arra kényszeríteni, hogy a többiekkel együttműköd-

ve játsszon. Ez már a következő életkor feladata. Az ösz-

szes ilyen fázist felhasználhatjuk arra,  hogy valami újat, 

mást tanítsunk meg az addigiakhoz képest a futballról. 

Mi a véleménye a zebegényi futballéletről?

Az, hogy szerencsére egyre aktívabb! A tavalyi Zebe-

gény-Hollandia meccs óta akárhányszor Zebegénybe 

látogattam, mindig nőtt a csapat létszáma. Amikor 

Zebegényben sétálok, a zebegényiek felismernek, 

odajönnek beszélgetni, tudják, mit csinálok, hogy milyen 

őrült vagyok, én meg tudom, ők milyen őrültek... 

A legjobb az lenne, ha tényleg létrejönne a zebegényi 

futballklub, ami rendszeres edzéseket tudna tartani. 

Érdemes lenne a szomszédos települések felé is nyitni, 

mert ha ott is megtudják, hogy van itt egy jó csapat és 

egy jó edző, jönni fognak és itt is maradnak.

Hogyan fogalmazná meg az ön tevékenységének a 

lényegét? 

A focizás a szívben kezdődik. Ha valaki elkezdi ezt 

a sportot, azért kezdje el, mert szereti, ne azért, mert 

azt gondolja, ő a következő Messi, vagy azért, mert így 

akar meggazdagodni. Én pedig elültetek a gyerekek szí-

vében egy kis magot, amitől meglátják, milyen jó dolog 

focizni, és ők lehetnek azok, akik egyszer majd az utánuk 

jövőket taníthatják meg erre a nagyszerű sportra!

Walter Groen nyári focitábora 

Zebegényben

Július 29-től augusztus 2-ig ötnapos focitábort tart 

Zebegényben Walter Groen, a holland csapat vezetője, 

gyermekfutball-edző. A gyerekek étkeztetéséről, egyéb 

programjairól, szükség esetén szállásáról, illetve a fut-

ballpálya felszereltségéről zebegényi önkéntesek és az 

önkormányzat közösen gondoskodik.

A táborban való részvételre bejáróként és 

„ottalvósként” egyaránt lehetőség van.

Bejárás esetén a részvételi díj 12.000 Ft. Az ár az ok-

tatás mellett tartalmazza a napi háromszori étkezést 

(tízórai, ebéd, uzsonna), a felügyeletet, az oklevelet és 

egy szép, új zebegényi futballmezt mindenkinek a saját 

méretében.

Bentlakás esetén a részvételi díj 24.000. Ft. 

Az ár a fentieken kívül a reggelit és a vacsorát, a dél-

utáni és esti programokon való részvételt, a szállást és 

a 24 órás felügyeletet tartalmazza.

A szállás közvetlenül a futballpálya mellett kialakított 

klasszikus, mégis komfortos sátortábor, amely hamisí-

tatlan falusi környezetben, a Börzsöny-hegység lábánál 

helyezkedik el. A tábor mellett, a futballpálya öltözőjé-

ben melegvizes zuhany, WC és elektromos áram bizto-

sított. Hálózsákot, polifoamot, vagy matracot hozni kell.

További információ: Máté Endre

maatee.endre@gmail.com, +36 20 469 56 88
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július 6., szombat 

13.00 GŐZGOMBÓC FESZTIVÁL
Helyszín: ÁLTALÁNOS ISKOLA UDVARA

július 7-27., szombat 

SZŐNYI ISTVÁN KÉPZŐMŰVÉSZETI 
SZABADISKOLA
Helyszín: SZŐNYI MÚZEUM KERTJE, ISKOLA

július 12-13. 
ZEBE-ZUMM FESZTIVÁL
Helyszín: DUNAPART

július 29-augusztus 02. 
AGYAGOS KEZEK  (kerámiatábor)
Helyszín: SZŐNYI MÚZEUM KERTJE

július 29-augusztus 2. 
ANGOL FOCITÁBOR WALTER GROEN
HOLLAND GYERMEK-FOCI EDZŐVEL
6-12 éves gyerekek részére
Helyszín: SPORTPÁLYA

augusztus 2-4., péntek-szombat-vasárnap 

ZEBEGÉNYIEK NAPJA

augusztus 5-9.
FAZEKAS TÁBOR
Helyszín: SZŐNYI MÚZEUM KERTJE

augusztus 5-11.
FÉNYRÓZSA TÁBOR
Helyszín: SZŐNYI MÚZEUM KERTJE

augusztus 12-16.
FESTŐKURZUS FENYVESI GÁBORRAL
Helyszín: SZŐNYI MÚZEUM KERTJE

augusztus 10-18.
IFJÚSÁGI FILMTÁBOR GÓZON FRANCISCOVAL
Helyszín: SZŐNYI MÚZEUM KERTJE
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IMPRESSZUM

AKTUÁLIS PROGRAMOK ÁLLANDÓ PROGRAMOK
hétfő 
18.00 BRIDZSKLUB 
Helyszín: Könyvtár Galéria

kedd 
9.30 ZENEBÖLCSI 
Helyszín: Könyvtár Galéria

17.00 ETKA JÓGA 
Helyszín: Könyvtár Galéria

szerda 
18.00 FELNŐTT FOCI
Helyszín: Sportpálya

18.00 AEROBIC
Helyszín: Könyvtár Galéria

csütörtök 
18.00 AEROBIC
Helyszín: Könyvtár Galéria

Szeretettel köszöntjük az újszülöttet:

KEREKES KRISZTINA  ÉS OLÁH NORBERT KISFIA, MÁTÉ

Született: 2013. június 24.

Mindannyiuknak jó egészséget kívánunk!

HEGYI SZILVIA ÉS DUDÁS LÁSZLÓ

2013. június 8.

MEGYESI ERZSÉBET ÉS ÁRVA ISTVÁN  

2013. június 24.

Gratulálunk!

g ó l y a h í r

h á z a s s á g k ö t é s

B Ú C S Ú Z U N K

2013. június 22-én, életének 83. évében elhunyt 

KAUTZKY ERVIN színművész. Emlékét kegyelettel 

őrizzük.

Kérjük azokat a zebegényi polgárokat, akik postaládájá-

ba nem jut el a lap, hogy jelezzenek vissza a titkarsag@

zebegeny.hu címen, vagy személyesen a polgármesteri 

hivatalban. A postai kézbesítés mellet mostantól az újság 

több példánya ki lesz helyezve nemcsak a könyvtárban, 

hanem a boltokban, a postán, az orvosi rendelőben, és a 

hivatalban is. 

Köszönjük a segítségüket!


